
بلیت هواپیما یا پیدا نمی شود و یا اگر به ندرت و با خوش شانسی 
پیدا شــود قیمت های عجیبــی دارد که بــه قیمت های مصوب 
اعلام شــده شــباهتی ندارد. صنعت هوایی سال هاست گرفتار 
تحریم است و این موضوع، مشکلات فزاینده ای برای این بخش 
به بار آورده. اما اینکه شــرایط فعلی بــازار بلیت هواپیما را چقدر 

می توان به تحریم ربط داد در ابهام عجیبی است.
برخی از منتقدان کم شدن تعداد هواپیماهای فعال را دلیل 
کمبــود بلیت می دانند. در گزارشــی که مدتی پیــش در یکی از 
رسانه ها منتشر شد ادعا شده بود که تعداد هواپیماهای در حال 
پرواز کشــور به هشــت فروند رســیده اســت.  در واکنش به این 
گزارش سازمان هواپیمایی اعلام کرد: »از ابتدای دولت سیزدهم 
تــا پایان ســال 1402، 92 فروند هواپیمــا و هلی کوپتر به ناوگان 
هوایی اضافه شده است و فقط در نوروز 1402 حدود 2میلیون 
و 900 هزار مسافر جابه جا شــده اند که در نوروز 1403 این رقم 
به بیش از 3میلیون و 500 هزار مســافر با 27هــزار و 500 پرواز 
رسید. روابط عمومی این سازمان با اتکا به این آمار تاکید می کند 
که اگر فقط هشــت هواپیمای فعال وجود دارد این 3/5میلیون 
مســافر چگونه جابه جا شــده اند؟« برخی دیگــر از منتقدان به 
فعالیت چارترکنندگان در بازار ســیاه اشــاره کــرده و می گویند: 
»معمولًا چارترکنندگان طی قراردادی با شرکت هواپیمایی تعداد 
پرواز های مدت مشخصی را در یک خط پروازی می خرند. با خرید 
خــط پروازی در یک بازه زمانی آنها می توانند بلیت های آن بازه را 
در سایت به فروش برسانند. مشکل وقتی پیدا می شود که یکی 
دو روز مانــده به زمان پرواز، نرخ جدید که بعضاً تا دو برابر قیمت 
مصوب است را اعلام می کنند و به خریدار می گویند در صورت 
عدم پرداخت مابه التفاوت، بلیت کنسل می شود. در روش دیگر، 
سیستم عرضه و تقاضا را به هم می زنند تا قیمت به رقم موردنظر 
فروشنده برسد و اینجاست که وقتی به سایت های فروش مراجعه 
می شود، بلیتی برای پرواز هفته های بعد وجود ندارد. چون این 
بلیت ها نزد چارترکننده فریز شــده اســت و در یک بازار در سایه 
به فروش می رسد.« سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری در 
خصوص موضــوع بلیت اظهار می کند: »به صورت مســتمر در 
پایش و رصد شــرکت های هواپیمایی و بازار فروش بلیت هواپیما 

برای پاسخ به مازاد تقاضا از هیچ تلاشی فروگذار نکرده ایم.«
با وجود این تاکید اما شــرایط بازار بلیت اصلًا خوب نیســت. 

 عملکرد نمایندگان 
و مشارکت مردم

اســدالله بادامچیان، دبیرکل حــزب مؤتلفه در 
گفت وگو با جماران در پاســخ به این ســوال که 
آیــا نماینــدگان برآمــده از مجلس با مشــارکت 
پایین می توانند مجلســی قوی را شکل بدهند 
که تحولات عمیق در کشــور به وجــود بیاورد؟ 
تأکیــد کرد:»به هر حــال در دور اول انتخابات 
حدود 25 میلیون نفر از مردم شــرکت داشتند 
و کســانی که انتخاب شــده اند نماینــده مردم 
هســتند و حالا بایــد بدون توجه بــه دعواهای 
سیاســی مشــکلات  مردم را حــل کنند.«وی 
همچنیــن در خصــوص اینکــه تصمیم گیــران 
کشــور باید چه اقداماتــی انجام دهنــد که در 
انتخابات های بعدی شــاهد افزایش مشــارکت 
مردم باشیم؟ گفت:»تازه انتخابات برگزار شده 
و برای اظهارنظر در خصوص چهار ســال آینده 
هنوز زود اســت، اما اگر نمایندگان تلاش کنند 
به دور از جناح بازی های سیاســی فقط به فکر 
رفع مشــکل مردم باشند، مشــارکت هم بیشتر 

خواهد شد.«

 واگذاری فعالیت های دریایی 
به بخش خصوصی

وزارت صمــت قصــد دارد در رویکرد جدیــد خود در 
زمینه ساخت شناورهای صیادی،  تجاری و تفریحی 
به بخش خصوصی میدان دهد تا حدی که بخشــی 
از ســهم خــود را در این حوزه بــه بخش خصوصی 
واگذار کند. به گزارش هم میهن، عباس علی آبادی، 
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت در نخســتین رویداد 
بین المللی همتایابی در اقتصاد دریامحور ایران دلایل 
اهمیت دریا در اقتصاد کشور را برشمرد و گفت: دریا 
از این لحاظ، حائز اهمیت است که از بُعد لجستیک، 
ارزان ترین مسیر حمل و نقل محسوب می شود.  او به 
ابعاد گردشــگری و اثربخشی آن در اقتصاد کشورها 
اشــاره کرد و توضیح داد: از دانشگاه ها خواسته ایم 
که آشــنایی با دانش دریایــی را در رأس فعالیت های 
خود قرار دهند و به سمت و سوی رشته های دریاپایه 
و صنایع دریایی حرکت کنند. همچنین، فناوری های 
مرتبط با دریا را توسعه داده و شرکت های دانش بنیان 
را اطراف دریا توســعه دهنــد. علی آبادی همچنین 
از سیاســت های کلی ابلاغی پیرامــون اقتصاد دریا 
به عنوان ســندی جامــع و در برگیرنده یــاد کرد که 
می تواند مبنای بســیاری از اقدامات بــا این رویکرد 
باشد. او توسعه ناوگان دریایی را به عنوان یکی دیگر 
از بســترها نام برد و گفت: در زمینه توسعه ناوگان تا 
2۰ میلیارد دلار،  در حوزه شیلات تا ۱۰ میلیارد دلار 
و در حوزه فراساحل تا 5۰ میلیارد دلار امکان تعریف 
پــروژه وجود دارد کــه برای تحقق آنها باید ریســک 

سرمایه گذاری را کاهش دهیم. 

اعلام آمادگی وزارت خارجه  �
وزارت امــور خارجه برای گســترش همکاری های 
دریامحور با کشورهای همسایه اعلام آمادگی کرد. 
محمدرضا ناظری، مدیــرکل دفتر هماهنگی های 
اقتصادی وزارت امور خارجه تاکید کرد: با همیاری 
بخــش خصوصی و دولتی، شــاهد اعتلای هر چه 
بیشــتر اقتصاد دریامحور کشــور باشــیم. او اظهار 
کــرد: موضوعات دریامحور به دو بخش حکمرانی و 
اقتصاد دریامحور تفکیک می شوند. همان گونه که 
از متن توسعه دریا محور نیز بر می آید، توجه به این 
دو مقوله هم باید منفک از هم در نظر گرفته شــود.  
به گفتــه ناظری، توســعه دریامحــور، نیازمند این 
است که همه دســتگاه های اجرایی در کنار بخش 
خصوصی توانمند قرار بگیرند و با هم همکاری کنند. 
ناظری ادامه داد: بدیهی اســت وزارت امور خارجه 
هم برای مشارکت در توســعه موضوعات دریامحور 
آمادگــی دارد. ایــن وزارت خانه به طور مشــخص، 
زیرساخت های دریا محور دارد که متولیان آن دولتی 

و غیردولتی هستند. 

اقـتـصــاد
ECONOMY

10

خبرنگار اقتصادی
مریم رحیمی ناوگـانزمیـنگیـر؟

 هم میهن در گفت وگو با کارشناسان و فعالان صنعت هوایی
ادعاهای مطرح شده در خصوص تعداد هواپیماهای فعال در کشور را بررسی کرد

گزارش روز

سیســتم هوایی کشور تحت تاثیر تحریم ها ضعیف شــده و این موضوعی 
اســت که تمامی کارشناســان و فعالان حوزه تایید می کنند. اما اینکه تحت 
تاثیــر تحریم، تعــداد هواپیماهــا به زیــر ۱۰ رســیده باشــد را رد می کنند. 
محمدمهدی غفوری، کارشــناس صنعــت هوایی در گفت وگــو با هم میهن 
می گوید افرادی که تعداد هواپیماهای در حال پرواز کشــور را هشت فروند 

اعلام می کنند قصد تخریب این صنعت را دارند.

Ó  اینکه گفته می شود تعداد هواپیماهای در حال پرواز کشور به هشت فروند
رسیده را تایید می کنید؟

خیر. همانطور که مراجع رسمی اعلام نمودند به هیچ عنوان این عدد صحت ندارد و 
به روایتی هدف تخریب سیستم هوایی کشور در اذهان عمومی  است. هر شخصی 
که اطلاعات کمی در مورد هواپیمایی ایران دارد حتماً می داند که تعداد ۸ فروند برای 

قصدتخریبدارند
محمدمهدی غفوری کارشناس صنعت هوایی: 

یک ایرلاین هم عدد مناسبی نیست چه برسد به یک کشور. 
Ó اگر واقعاً تعداد هواپیماهای فعال کم نیست چرا بلیت نایاب است؟

به طــور کلی همیشــه عرضه و تقاضا در همه بازارها اصل اساســی اســت. 
در زمینه عرضه که در این ســوال منظور تعداد صندلی است، بله، به علت 
شــدیدترین تحریم ها تامین هواپیما به سختی صورت می گیرد و به تبع با 
کمبود هواپیما، عرضه صندلی نیز کمتر خواهد بود. ولی با تمام سختی ها 

و مشقت ها، بیشــترین تلاش برای خرید صورت گرفته و طی 2 
سال گذشته چند فروند هواپیمای بوئینگ 737 به کشور وارد 

شده است.
Ó  اصلًا هیچ بلیتی برای هیچ مقصدی و در هیچ

تاریخی پیدا نمی شود؟
برخلاف آنچه می گویید، بنده نه به عنوان کارشناس بلکه 

به عنوان شهروند، مثل سایر نقاط دنیا، در صورت داشتن برنامه منظم سفر از قبل 
برنامه ریزی کرده و به راحتی بلیت را تهیه می کنم. بله، تهیه بلیت شــاید در دقایق 

پایانی برای برخی مسافرین سخت باشد. 
Ó قبول دارید که چارترکنندگان بازار سیاه ایجاد کرده اند؟

چارترکننده ها قسمتی از بازوان صنعت حمل و نقل هستند. به طور مثال مقصدی 
مثل کلمبو در سریلانکا، در قاموس بازرگانی ایرلاین ها برای فروش سیستمی، اصلًا 
بلیت تعریف نشده است، در صورتی که چارترکننده ها با هماهنگی های بسیار 
و ایجاد شبکه و بستر مناسب از قبیل هتل، حمل و نقل شهری و... نسبت 
به ایجاد این مســیر و ارائه آن به ایرلاین اقدام می کنند و امکان سفر برای 
افراد را فراهم می کنند. این را در نظر داشته باشید که چارتر در مسیرهای 
داخلی به تعداد انگشــتان دست هم نمی رسد و بســیار کم است و فقط 
مسیرهای خاص مثل عسلویه و ماهدشت که اکثراً مختص به 
کارمندان وزارت نفت است، برقرار می شود. به نوعی به مانند 
سایر کشــورهای دنیا، چارترکنندگان همیشه راهگشای 
مســیرهای خاص هســتند که البته این به معنای تایید 
اشتباهات و خطاهای مشاهده شــده از آنها در مواردی 
نیســت. در مواردی قراردادهایــی بین چارترکنندگان 
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با اینکه هنوز تعداد هواپیماهای فعال در آســمان کشــور به هشــت عدد 
نرسیده اما کارشناسان هشدار می دهند که وضعیت صنعت هوایی مساعد 
نیســت و با ادامه ایــن روند، به زودی شــاهد روزی خواهیم بــود که تعداد 
هواپیماهای فعال، کاهش قابل توجهی پیدا کند. علی رضا منظری، معاون 
اســبق ســازمان هواپیمایی درباره این بحران می گوید: در حال حاضر در 
کشــور ۳۵۰ هواپیما وجود دارد که بیش از نیمی از آن ها پرواز می کنند اما 

فرآیند تعمیرات منجر به این می شود که این تعداد، کاهش یابد. 

Ó  در حال حاضر چه تعداد هواپیمای فعال در کشور وجود دارد؟
بیشتر از ۱5۰ هواپیمای فعال وجود دارد. به نظر می رسد این تعداد، هشداری برای 
ناوگان حمل ونقل هوایی باشد. به رغم اینکه 35۰ هواپیما در ایران وجود دارد، اما 
بخشی از آنها غیرفعال هستند و بخش فعال کمتر از نصف این تعداد است. البته 

هواپیماهازمینگیرشدهاند
علی رضا منظری معاون اسبق سازمان هواپیمایی به بررسی علت های کمبود هواپیما پرداخت 

گاهی اوقات این تعداد هواپیمای فعال امکان استفاده ندارند زیرا این هواپیماها در 
تعمیرگاه هستند و امکان استفاده ندارند. به همین دلیل هم در برخی اوقات تعداد 
کمتری هواپیما فعال هستند اما بعد از اینکه فرآیند تعمیرات انجام شود، هواپیماها 
دوباره به آسمان بازمی گردند و پرواز می کنند. اگر وضع به همین شکل باقی بماند 
طبعاً وضعیت ناوگان هوایی، نامناسب خواهد شد. اگر امکان اینکه قطعات مورد 
نیاز به موقع وارد شود وجود نداشته باشد و تکلیف قیمت بلیت روشن نشود، سرمایه 
و پول به صنعت تزریق نمی شــود و روزبه روز هواپیماها از دست خواهند رفت. پس 
برای اینکه این صنعت مشکل پیدا نکند، ابتدا باید بستری برای ورود سرمایه جدید 
به آن فراهم شود و پس از آن، هواپیماهای جدید وارد کشور شود. چرخه اقتصادی 
هم باید به شکلی باشد که قطعات هواپیما به موقع تعمیر شود تا هواپیما از صنعت 

خارج نشود. بنابراین خیلی سریع باید تکلیف قیمت بلیت روشن شود. 
Ó  درســت است که ایرلاین ها همواره مدعی اند به دلیل همین سیاست ها

زیان ده شــده اند اما هر چند ماه یک بار، تعدادی ایرلاین جدید دوباره وارد 
شــبکه پرواز می شوند و اخیراً ســه ایرلاین جدید به صنعت هوایی کشور 

اضافه شده است. به نظر شما دلیل این تضاد چیست؟ 
شــرکت های هواپیمایی که به شبکه اضافه می شوند، معمولًا با یک یا دو هواپیما 
وارد صنعت می شوند. سرمایه گذاران این ایرلاین ها هم عمدتاً شرکت های تولیدی 
بزرگ هستند. مثلًا یک شرکت فولادی بخشی از سرمایه خود را وارد صنعت هوایی 
کرده و هواپیما خریده اســت. اضافه شدن این ایرلاین ها برنامه گسترش و توسعه 
صنعت هوایی کشــور به حساب نمی آید زیرا همین شرکت های جدید هم که وارد 
می شــوند نمی توانند کار را توسعه دهند بلکه عقب گرد دارند. مثلًا یکی از همین 
ایرلاین ها با ســه هواپیما شروع به کار کرد اما اکثر مواقع از این سه فروند هواپیما، 
دو فروند آن پرواز نمی کند و خوابیده اســت. به همین دلیل نمی توان حضور این 
نوع مؤسسه ها که با تعداد انگشت شمار هواپیما یک ایرلاین جدید افتتاح می کنند، 
توســعه حمل ونقل هوایی نامید. شرکت های جدید هم هیچ کدام سرمایه گذاری 
عمده انجام نداده اند و این مشکلی است که اکنون وجود دارد. در نهایت به نظرم 
باید چهار یا پنج شرکت هوایی توسعه یافته با تعداد هواپیماهای بالا -مثلًا هر کدام 
۴۰ فروند هواپیما- فعالیت داشته باشند. وگرنه، این ایرلاین هایی که تازه تاسیس 

شده اند، مشکلی از مشکلات صنعت هوایی کشور را حل نخواهند کرد. 
Ó  در سال های گذشته چقدر توانستیم هواپیمای جدید وارد کنیم؟

نگاه
کارشناس
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